

Perimbangan antara Kebendaan dan Kerohanian dalam Islam

Kebangkitan dan kejatuhan Islam dari dahulu hingga sekarang adalah tergantung dalam adanya kestabilan perimbangan kebendaan dan hidup kerohanian. Dengan tidak menyelidikinya betul-betul kita akan dapati bahawa Islam terlibat dalam hanya salah satu dari dua jurusan itu, jurusan kebendaan atau kerohanian semata-mata.

(Oleh: Amal Nazif)

Keagungan Empayar Islam di Zaman Silam:

Daulah Islam yang telah diasaskan oleh Nabi Muhammad (S.A.W) di Madinah pada tahun pertama Hijrah, telah berkembang maju terus-menerus dengan mencipta beberapa tingkat kehidupan dan peradaban yang tinggi. Kerajaan Islam dewasa itu meluas dari Semenanjung Tanah Arab melewati seluruh wilayah Sham, menghancurkan empayar Parsi dan Rom yang terkenal sebagai dua gergasi besar zamannya. Bukan setakat itu, malah Islam ke arah Timur telah menjejakkan kakinya di negeri Sinad India lantas Kepulauan Melayu ini, sedang ke Barat pula menjejak tanah Andalusia. Iaitu suatu kejayaan yang mengagumkan dalam sejarah kebangkitan umat dunia.

Daulah Bani Umayyah terdiri adalah hasil perjuangan pertama yang diasaskan oleh Rasulullah (S.A.W) dan para sahabat. Demikian juga Daulah 'Abbāsiyah yang menciptakan peradaban Islam yang tinggi itu, semuanya adalah hasil dari kebangunan yang diasaskan oleh Nabi di Madinah itu.

Timbul kehairanan orang bagaimana Islam dalam tempoh yang singkat dapat tegak sebagai sebuah kuasa besar yang berdaulat, timbul dari gurun-gurun padang pasir tandus dari umat jahiliyyah yang tidak mengenal permuafakatan, yang masing-masingnya mengakui kegagan¹

suku-sukunya sahaja. Tetapi akhirnya bangsa inilah juga yang telah mengorbankan segenap tenaga dan jiwa raga mereka untuk mewujudkan agama Islam di muka bumi ini.

Islam Memupuk Rohaniah dan Jasmaniah:

Semua ini dapat dijawab melalui falsafah Islam itu sendiri. Falsafah perjuangan yang berdasarkan al-Qur'ān dan al-hadīth di mana segala pengajarannya berbeza dengan lain agama. Agama-agama selain Islam seperti Kristian, Buddha, Hindu dan lain-lainnya telah mengajar umatnya untuk memupuk semangat kerohanian semata-mata, hidup dengan kekhayalan yang indah-indah, lalu menolak semua sekali tuntutan-tuntutan yang bersifat keduniaan. Dan ini akan menolakkan orang itu sendiri jatuh ke curang perhambaan, kemiskinan hidup dan kepapaan. Agama-agama yang berkonsepkan hidup kerohanian semata-mata, tidak akan dapat diterima oleh akal fikiran yang matang dan waras.

Hidup kerohanian adalah bererti tidak memperhitungkan tuntutan-tuntutan jasmaniah. Pada hal sebagai seorang manusia ia tidak lepas dari kehendak-kehendak semula jadinya. Mahukan tempat perlindungan, makanan dan pakaian dan lebih jauh dari itu mahukan kemerdekaan, kebebasan dan kemajuan. Agama-agama yang

¹ Ejaan sebetulnya kegagahan

Perimbangan antara Kebendaan..

selain dari Islam telah memperjuangkan semata-mata kerohanian dan mengkesampingkan fakta-fakta yang bersifat material.

Rohaniah di dalam Agama-agama Buddha,

Hindu dan Kristian:

Buddha dalam sejarah perjuangannya tidak pernah memberi perangsang kepada umatnya untuk menentukan hidup di dunia, sama seperti Hindu yang menyuruh pengikut-pengikutnya, percaya kepada penentuan-penentuan Tuhan-tuhan mereka; tentang nasib manusia dengan tidak payah menyusahkan diri bekerja mencari penghidupan yang baik.

Kristian juga di dalam perjuangannya menitikberatkan aspek-aspek kerohanian sahaja oleh penganut-penganutnya yang radikal terpaksa mengadakan beberapa perombakan dasar yang mengakibatkan perang saudara berlarut-larutan. Kitab suci mereka mengajarkan sabar, berlaku baik kepada semua orang, sekalipun orang itu mengancam keselamatan. Terdapat pengajaran dalam kitab mereka: "Kalau datang seorang menampar pipi kananmu, berikan pipi kirimu kepadanya, dan kalau seorang mencuri serbanmu maka berikan jubahmu kepadanya." Sehingga demikian pengajaran kerohanian itu diajarkan kepada mereka.

Islam Menggalakkan Penganut-Penganutnya

Bekerja dan Berusaha:

Tetapi Islam berbeza dari itu semua, di samping melatih jiwa supaya tidak mencintai kebendaan, Islam menyuruh pula supaya umat-umatnya jangan meninggalkan kebendaan. Kebendaan itu dalam agama Muhammad (S.A.W) laksana seorang anak kesayangan yang amat

nakal sedang membesar. Si ayah tidak patut memanjakan anak itu sehingga ayah terlalu sayang kepada anak tadi, maka segala peri lakunya yang nakal itu disetujui sahaja; tanpa dibantah satu pun kemahuannya. Sebaliknya si ayah hendaklah melarang mana yang akan menjadi bahaya, mengajar dan menasihati dengan baik agar anak itu besarnya kelak akan menjadi manusia yang berguna. Tanpa mengasuhnya dengan baik akan menyusahkan orang tua itu pula di belakang hari. Demikianlah sifat harta itu dalam Islam.

Tegasnya pengajaran Muhammad (S.A.W) menyuruh umatnya bekerja dan berusaha bersungguh-sungguh bagi kehidupan di muka bumi ini. Pengajarannya tidak menyuruh orang beribadah semata-mata, tetapi harus menentukan nasib hidupnya di dunia. Firman Allah di dalam al-Qur'an:

"Wa lā tansa naṣībaka min al-dunyā"

Ertinya: "Dan janganlah kamu melupakan untung nasibmu di dunia." (Sūrah al-Qaṣaṣ ayat: 77).

Untuk menentukan nasib di medan penghidupan yang berpencaroba ini maka Allah mengusulkan lagi di dalam firman-Nya:

"Fa idhā quḍiyati al-ṣalāt fantashirū fī al-arḍ wabtaghū min faḍli Allāh, wadhkurū Allāha kathīran la'allakum tufliḥūn."

Ertinya: "Maka apabila telah selesai sembahyang maka bertebaranlah kamu dipermukaan bumi dan carilah rezeki yang Allah jadika dan ingatlah akan Allah seberapa banyak, moga-moga kamu beroleh kemenangan." (Sūrah al-Jumu'ah ayat: 10).

Ada beberapa lagi ayat-ayat yang menyuruh manusia menentukan kedudukannya di dunia ini. Dengan dua ayat tadi jelaslah untuk kita fahami bahawa agama Islam itu bukan berunsur kerohanian semata-mata. Malah

Perimbangan antara Kebendaan..

menggalakkan pula pemeluk-pemeluknya agar berusaha untuk kehidupan, kebahagiaan dan kesenangan duniawi sesuai dengan firman Allah:

“Qul man ḥarrama zīnata Allāh al-laṭī akhraja li ‘ibādihi wa al-ṭayyibāti mina al-rizq, qul hiya li al-ladhīna āmanū fī al-ḥayāt al-dunyā khālīṣatan yawm al-qiyāmah. Kadhālika nufaṣṣilu al-āyātī liqawmin ya‘lamūn.”

Yang kira-kira bermaksud: “Katakanlah! Siapakah yang telah mengharamkan perhiasan-perhiasan yang dijadikan Allah yang semua itu dikeluarkannya untuk hamba-hamba-Nya? Dan (siapa pulakah yang mengharamkan) rezeki baik-baik? (Yang enak-enak rasanya). Katakanlah bahawa semua itu untuk orang-orang yang beriman di dunia dan untuk mereka sahaja di hari kiamat. Demikianlah kami jelaskan keterangan-keterangan itu, buat orang-orang yang mengetahuinya.” (Sūrah al-A‘rāf ayat: 32)

Berdasarkan ayat-ayat di atas umat Islam tidak dilarang memakai pakaian yang cantik-cantik, menggunakan kelengkapan-kelengkapan moden, asal sahaja perkara-perkara tersebut tidak dinyatakan haramnya menurut hukum-hukum di dalam syariat Islam.

Materialisma Yang Tidak Seimbang Dilarang:

Demikianlah prinsip-prinsip duniawi bagi umat Islam. Setelah itu barulah Allah peringatkan mereka melalui pengajaran-pengajaran yang bersifat rohaniah sebagai perimbangan bagi jiwa materialisma yang telah menjadi tabiat semula jadi manusia. Kerana perimbangan ini amat penting untuk membentuk sifat-sifat peri kemanusiaan.

Materialisma memberi kesan yang buruk dalam kehidupan manusia, di mana manusia akan melupai norma-norma akhlak. Manusia akan bersifat tamak, haloba

penindas dan kejam kalau jiwa mereka telah seratus *percent* dikuasai faham kebendaan. Mereka merasa tidak pernah berkecukupan sekalipun mereka sebenarnya mewah dan kaya raya. Apa yang ada pada mereka tidak cukup, sedang apa yang ada pada orang lain menjadi idaman dan rebutan pula, demikianlah tabiat faham kebendaan itu. Kalau sudah begitu, nyata orang hanya mementingkan dirinya semata-mata, tidak memperdulikan nasib dan peruntungan orang lain, walau keluarganya sekalipun. Kehidupan yang tempang begini ditentang oleh Islam. Islam tidak mengizinkan perlonggokan harta tetapi mengizinkan malah menggalakkan mencari harta-harta. Tentang melonggokan harta ini Allah berfirman di dalam al-Qur’ān:

“Wa al-ladhīna yaknizūna al-dhahaba wa al-fidḡata wa lā yunfiqūnahā fī sabīl Allāh fa bashshirhum bi‘adhābin alīm.”

Ertinya: “Dan orang-orang yang menghimpunkan harta-harta emas dan perak, sedang mereka tidak menafkahnnya untuk perjuangan menegakkan perintah-perintah Allah, maka beritahulah kepada mereka tentang azab yang pedih.” (Sūrah al-Tawbah ayat: 34).

Dan firman-Nya lagi,

“Waylun likulli humazatin lumazah al-ladhī jama‘a mā lān wa ‘addadah yaḥsabū anna mā lahū akhladah”.

Yang kira-kira bererti: “Neraka *Wayl* balasan bagi orang-orang mengumpat dan mencaci-caci dan orang-orang yang menghimpunkan harta-harta lalu mengira-ngirannya yang ia fikir bahawa harta-hartanya itu kekal”. (Sūrah al-Humazah ayat 1-3).

Dalam Islam tidak ada pelonggokan harta, tetapi tidak ada larangan untuk mencarinya seberapa banyak sekalipun. Kerana harta-harta itu menurut Islam

Perimbangan antara Kebendaan..

ialah untuk perjuangan menegakkan agama Allah dan juga untuk menolong orang-orang yang menderita.

Sangat banyak perintah-perintah Allah untuk mengingatkan manusia supaya jangan terpedaya oleh pengaruh kebendaan. Tetapi menghindarkan diri dari pengaruh kebendaan itu tidak bererti menuntut umat Islam supaya jangan mencari kebendaan dan kekayaan di dunia ini. Pengaruh kebendaan itu bererti segala tujuan dan matlamat perjuangan seseorang hanya kebendaan semata-mata sedang mencari kebendaan pula bererti; mencarinya untuk khidmat dan perjuangan. Perjuangan tidak akan dapat dilakukan dengan hanya bergantung kepada tulang empat kerat sahaja, dakwah tidak akan terlaksana dengan tidak berhajatkan kepada alat-alat kemudahan untuk tujuan-tujuan tersebut.

Untuk perhatian dan menungan:

Dari dasar-dasar inilah Islam ditegakkan oleh junjungan besar Muhammad (S.A.W). Dan keruntuhannya juga berlaku kerana meninggalkan salah satu dari kedua kepentingan ini. Oleh itu untuk pemuda-pemuda Islam angkatan baru seluruhnya patut meninjau ke dalam diri sendiri, di manakah sebenarnya kita berada.

Yang harus kita menungkan sekarang ialah, empayar Islam yang dulunya gagah itu hanya sanggup hidup untuk enam kurun setengah sahaja kemudiannya. Lalu sesudah itu menghadapi zaman jatuhnya berikutan dengan kedatangan Hulagu Khan meranapkan bangunannya yang tinggi tadi. Semua hal-hal ini diceritakan kepada kita oleh sejarah untuk angkatan-angkatan muda Islam sekarang, sebagai bahan perhatian dan permenungan. Sekianlah *wa bi Allāh al-tawfīq*.

Keterangan Gambar Kulit

Masjid Al-Imam al-Shāfi‘ī di kota Kaherah Mesir. Bangunan ini telah diperbaharui oleh Sultan al-Kāmil al-Ayyūbī pada tahun 1309 H. bersamaan 1892 M dengan memasukkan di sebelah bahagian belakangnya makam (kubur) Abū ‘Abdullah Muḥammad bin Idrīs al-Shafi‘ī – pengasas Mazhab Al-Shāfi‘ī yang paling banyak pengikut-pengikutnya hingga ke hari ini.

Kubahnya yang besar dan indah itu diperbuat daripada kayu berlian tipis yang disarung dengan aluminium yang tebal. Di kemuncak kubah itu didirikan tiang pendek, yang dipasangkan di hujungnya sebuah lencana berbentuk bulan sabit yang diperbuat daripada tembaga.